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ÉVKÖZI 23. VASÁRNAP                             C év             1– 4 oldal 

 

Olv.: Bölcs 9,13-19 – Filem 9b-10.12-17 – Lk 14, 25-33 

Jézus követése kereszthordozás   
 

KOZMA IMRE OH ATYA SZENTMISÉJÉRŐL 

  

Szentmise bevezetése 

Jöjj Szentlélek Úristen! 

 

Kedves Testvérek! Iskolai évnyitókor szoktuk ezt énekelni és amikor különböző istenes 
dolgokkal foglalkozó konferenciák kezdődnek. Bízzunk abban, hogy amikor idén is kinyílnak 
az iskolák kapui, akkor lesznek fiatalok, akik nem csupán a tudásban, ismeretekben 
szeretnének gyarapodni, hanem istenismeretben, istenszeretetben is! Imádkozzunk, hogy 
amikor a gyerekek - önök unokái - elkezdik ezt az évet, akkor ez az irány is helyet kapjon az 
életükben! 

A világ egyensúlya ezektől az értékektől függ! 

 

Ma jobban Róma felé fordulunk, ahol ma Teréz Anyát szentté avatják. Ezt a szentmisét az ő 
művéért ajánljuk fel, hogy az a csodálatos kezdeményezés, amely ennek a nagyszerű 
embernek a példájából, gondolataiból született, jelen legyen a világban! Az az érték, amit ő 
képviselt és szerzetesei képviselnek, az mindenkinek fontos, még a pogányoknak is! A XXI. 
század nem tud mit kezdeni az idősekkel, legszívesebben megfeledkezne róluk! Ha ilyen 
szellemiségben nőnek fel a gyerekek, akkor mi lesz majd ővelük? Higgyünk Istenben és 
köszönjük meg Teréz Anya életét, aki azt mondta l979-ben, amikor a Nobel-békedíjat átvette:  
 

Az életszentség nem a kevesek kiváltsága, hanem mindenkinek kötelessége! 

Az életszentség roppant egyszerű út! Az embernek az önzetlenség útján kell járni! 

  Ennyi az életszentség! Megvalósítható, persze csak Isten segítségével! 

 

Szentbeszéd 

Mindenki boldog akar lenni! 

 Isten mindenkit szeretne boldoggá tenni! 

 

Kedves Testvérek! Jézus arról beszél ennek kapcsán, hogy Isten csak azt tudja boldoggá tenni, 
aki az ő tanítványa! Isten  mindenkit boldoggá akar tenni! De amikor mi ezzel szembesülünk, 
 

akkor sok minden apró-cseprő dolgot Isten elé helyezünk,  
de azért boldogok szeretnénk lenni! 

Istentől is azt várjuk, hogy tegyen minket boldoggá! 

 

Milyen az értékrendünk, milyen a rangsorunk 
Az elmúlt vasárnap lakomáról hallottunk, a mai evangélium ennek folytatása. Az Úr nagy 

lakomát rendez, mindenkit hív, akit szeretne teljesebb életre juttatni, aztán nem jönnek! 
Kifogásaik vannak: ökröket vettem, azokat kell megnéznem, kipróbálnom, földet vettem, azt 
kell megszemlélnem, most házasodom, minden időm a feleségemé! Közben mindezek várják 
Istentől, hogy segítsen nekik abban, hogy boldogok legyenek! Mit tesz az ünnepséget 
rendező? Azt mondja: menjetek és hívjatok be mindenkit! Mindenki jöjjön, aki szívesen 
bejön, teljen meg már a ház, ha elkészítettem a lakomát!  
A mai vasárnap a következő kérdésekkel szembesít bennünket: 
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Milyen az értékrendünk? 

Milyen a rangsorunk? 

Értékrend és rangsor összetartozik! 

 

Nem lehet értékekről beszélni, ha az embernek rossz a sorrendisége, rosszul rakja 
egymásmellé, egymásután a szempontokat! Azt is mondhatnám, hogy a szeretetünk 
minőségéről van szó! A mai evangéliumban Jézus értékrendet állít föl, ezt kifejezetten 
szavakkal nem fogalmazza meg, de  

 

Jézus a szeretetünket faggatja! 

Valóban az Isten tanítványai akarunk lenni? 

Valóban az Istenhez akarunk-e tartozni? 

 

Azt mindannyian látjuk, megállapíthatjuk, hogy veszélyben van az emberi lélek!  
Ez a veszély bennünk lappang, mert Istent fölcseréljük e világi értékekkel!  

Ezek tények! Ezért Jézus maga fölállítja a rangsort: 
 

Aki követni akar, tagadja meg magát, 
vegye föl keresztjét és úgy kövessen Engem! 

Önmegtagadás! Miért van erre szükség? 
 

Azért van erre szükség, mert veszélyben van a lelki életünk!  
A másik oldalról ez azt jelenti, hogy az értékrendünkkel van baj!  
Megbillent az egyensúly! Sok mindent Isten elé helyezünk!  
Közben békét szeretnénk! Csakhogy ez elképzelhetetlen és lehetetlen!  
A békét csak az Isten adja! Az Én békességemet adom nektek!  
Ezt szeretnénk, de Isten elé nagyon sok mindent helyezünk,  
talán még haragszunk is néha Istenre, hogy nem teszi azt, ami a dolga. 

 

Értékrendről van szó és szeretetünk minőségéről van szó! 

 

Jézus beszél arról, hogy ki tartozhat Istenhez. Sajnos az utóbbi évszázadban, a XX. század 
második felében és most a XXI. század elején egészen hamis Biblia magyarázatokkal 
találkozunk! Mintha egyesek a Bibliát akarnák a pogány világhoz igazítani!  A helyett, hogy a 

pogány világnak ajánlanák a Biblia értékrendjét, az isteni értékeket! 

 

Veszélyben van a lelki életünk! 

 

Bajban vagyunk, mert nincs rend az életünkben!  
Rendetlenek vagyunk! Ez a rendetlenség abból adódik,  
hogy az ösztöneink elhatalmasodnak,  
az ösztöneink eluralkodnak rajtunk   
és egyre gyöngül a lelki erőnk és egyre gyöngébbek leszünk!  
A harcot önmagunkkal a lelki erő harcolja a mi ösztönös erőinkkel! 

 

Jézus a követelményeket sorolja fel! Kemény követelmények, de logikusak! 

 

Első követelmény: Jézus azt mondja: Aki jobban szereti apját, anyját, a családja tagjait, mint 
Engem, az nem lehet a tanítványom! Ez nem azt jelenti, hogy nem kell szeretni anyámat, 
apámat, meg a családom tagjait és a másik embert!  
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Aki jobban szereti! 

Ha valaki hívő akar lenni, Istenhez akar tartozni, 
annak az életében első helyet az Istennek kell fenntartani! Ilyen egyszerű! 

 

Aki erre a helyre valakit tesz Isten helyett,  

az nem lehet az Én tanítványom!  
Amikor kereste édesanyja, meg a rokonai,  
akkor Jézus kiüzen: Ki az Én anyám, kik az Én testvéreim?  
A válasz logikus: Mindaz, aki teljesíti mennyei Atyám akaratát,  
az Nekem mind anyám, testvérem! 

 

Második követelmény  
Aki jobban szereti önmagát az Istennél, 

az nem lehet a tanítványom! 

 

Akinek az e világi törekvései, célkitűzései, programjai 
az Istent megelőzik, az milyen jogon gondolja,  
hogy neki az Isten mindennél fontosabb?  
Márpedig nagyon egyszerűen arról van szó:  

 

Az én e világi lehetőségeim, érvényesüléseim 

nem előzhetik meg az Istennel való kapcsolatomat! 

Ha igen, akkor nyugodtan becsukhatjuk az ajtót,  
hiszen az Istent kiűztük az életünkből! 

 

A harmadik követelmény nagyon sajátos 

 

Aki nem veszi föl a keresztjét minden nap, 
az nem lehet a tanítványom!  

Jól értsük! 

 

Abban a korban, akit megöltek, akit halálra ítéltek, azt az esetek többségében keresztre 
feszítették. Ez kivégzési forma volt. Az újkorban akasztottak, korábban lőttek és hasonlók. 
Abban az időben a keresztre feszítésnek sajátos adaléka is volt. A keresztre feszítendő vitte a 
keresztjét arra a helyre, ahol majd megtörténik a kivégzése. Vagyis, aki nem veszi föl a 
keresztjét, az nem lehet a tanítványom, ez azt jelenti: a halálra ítélt ember, aki cipeli a 
keresztjét arra a helyre, ahol majd a földi életének a vége lesz, az leszámolt mindennel! 

 

Aki ebben a világban nem számol le mindennel, 
az nem lehet a tanítványom! 

 

Aki még mindig olyan naiv, hogy ebben a világban majd ügyeskedéssel, kis ravaszkodásokkal 
és egyebekkel majd megoldja a problémáit, az nem lehet a tanítványom! Aki nem számol le 
ennek a világnak a gondolkodásával, szellemiségével, az távol van az Istentől! Veszélyben 
van az életünk, mert ezekkel a kérdésekkel nem szembesülünk! Boldogok akarunk lenni, Isten  
föl is kínálja a vele való kapcsolatot, aztán elkezdünk ügyeskedni! Jézus világosan és 
egyértelműen beszél! Nehogy azt gondoljuk, hogy majd átlátunk, átjárunk a világ eszén!  
 

Nagyon lényeges kérdések: értékrend kérdése, rangsor kérdése! 

Szeretetünk kérdése! Milyen minőségű a szeretetünk? 
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Miért vagyunk most itt? Miért? Mert Istent szeretjük? Azért, mert nekünk Isten mindennél 
fontosabb? Sok mindennel gúnyolnak bennünket, hogy miért jövünk mi el templomba? Miért 
imádkozunk és egyebek. Természetesen a merev istentagadók gúnyolnak bennünket és 
magukat jobbnak is tartják nálunk. Ez egészen természetes, hiszen ez az ő logikájuk, 
filozófiájuk. 

A szeretetünk minőségéről van szó! 

Valóban mindennél fontosabb nekünk az Istennel való kapcsolat? 

 

Sajnos Testvérek: nem! Ezért jutott el a kereszténységünk Európában oda, ahol vagyunk, a 

mai evangélium ezt a kérdést teszi föl! Még hoz egy nagyon tanulságos példázatot is. Aki 
Jézus tanítványa akar lenni, az gondolkodó ember legyen! Aki Jézus tanítványa akar lenni, az 
nem csaphatja be magát! Aki reálisan nem méri föl ezt a helyzetet, az csődbe jut! A 

kereszténységünk csődben van! Ha valaki tornyot akar építeni, akkor leül, hogy mennyije 
van, hogy megépítse a tornyot! Ha valaki hadba indul a másik ellen, – ókori példák ezek – 

akkor fölméri, hogy mennyi katonája van! Aki fölméri a helyzetét, hogy mekkora az az erő, 
ami szemben áll, akkor indul, ha van realitása a győzelemnek, ha nincs, akkor el se indul! 

 

Zrínyi  
1566-ban, szeptember 5-én, - holnap lesz szeptember 5-e, gondoljuk erre is – a törökök 60 
ezren jöttek Szigetvár alá. Zrínyinek volt 2300 embere, magyar és horvát katonák. Csak 

Zrínyi volt az a szent őrült, aki azt mondta: az életünket odaadjuk, de a becsületünket, a 
nemzetünket nem! Zrínyi szeptember 7-én az egész csapatával hősi halált halt! A szultánnak 
25000 ember vesztesége volt, Zrínyinek 2300. Nem ez a döntő, hanem a példázat! 
 

Jézus azt mondja: Aki tanítványom akar lenni, mert nem elegendő Jézust hallgatni! 
Hatalmas tömeg hallgatta. Miért hallgatták? Tanítványai akartak lenni? Ne legyünk naivak! 
Annyi mindent hallottak már Jézusról. Majd ezt, meg azt, meg amazt teszi nekik is! Jól jön a 
kapcsolat ezzel a Jézussal! Jézus tudja, mi lakik az emberben, azért mondja: Most sok ezren 
meghallgattok, attól még nem lesztek a tanítványaim! Mennyien hallgattuk Isten tanítását és 
hol vagyunk? Jézus elmondja a feltételeket: mi kell ahhoz, hogy valaki Jézus tanítványa 
legyen! 

El kell dönteni: akarom, vagy nem akarom! 

 

Ha igen, akkor azzal a bölcsességgel kell fölmérni önmagunk lehetőségeit, gyengeségeit, 
gyarlóságait, amelyek csak abban az esetben teszik lehetővé, hogy mi Jézus tanítványai 
legyünk, ha valóban Isten van az első helyen! 

 

Itt a lehetőség! Döntési helyzetben vagyunk nap mint nap!  
Akarunk-e Jézus tanítványa lenni, vagy nem? Aktualizálom!  
Ha igen, akkor van remény! Ha nem, akkor önként, megyünk a vesztünkbe!  
A magunk lelki viszonyait nézzük, mert veszélyben van a lelkünk!  
Veszélyben van az egyéni életünk! Jóisten segítsen bennünket!   
 

A kérdés azon dől el, 
hogy Isten van-e az első helyen az életünkben,  

vagy sok mindenki más! 

Mindenki tudja a maga értékrendjét! 

Mindenki tudja a maga sorrendjét! 

Tessék felülvizsgálni! 


